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ROZHODČÍ KRÁLOVEC
BYL STAŽEN ZE ZÁPASŮ
PROVĚŘUJÍ SE JEHOMOŽNÉ KONTAKTY S ROMANEM BERBREM STRANA 13

Svátek slaví: Julie

Follow the Vehicle: Na univerzitě se testuje ovládání vozu bez řidiče
VŠB – Technická univerzita Ostrava spolupracuje se společností Škoda Auto na projektu Follow the Vehicle pro automatickou jízdu v konvoji. Princip
této technologie spočívá v tom, že vůz jedoucí samostatně bez řidiče je ovládán řidičem ve voze před ním. V uzavřeném areálu univerzitního kampusu
se vyvíjená technologie nyní testuje. „Praktické použití nového řešení je hlavně pro výrobce aut, jejich distributory, servisy aut, v podstatě kdekoli, kde
je potřeba pracovat s větším vozovým parkem. Lze takto řešit například převozy aut s menším počtem lidí,“ řekla mluvčí univerzity Petra Halíková. Po-
dle ní je projekt momentálně ve fázi experimentálního ověřování různých možností řízení vozidel. „V rámci projektu se nám podařilo spojit zkušené vý-
zkumníky a studenty z několika odborných oblastí, jelikož autonomní řízení vozidel vyžaduje multidisciplinární přístupy,“ uvedl rektor univerzity Vác-
lav Snášel. S testováním technologie nyní na univerzitě pomáhají dvě vozidla Škoda Superb. Před zahájením jízdy se oba vozy identifikují prostřednic-
tvím digitálního kódu. Testovací vozy jsou vybaveny řadou moderních technologií. ČTK

Domů si opět lze vzít
točené pivo do petky
Usnesení vlády. Po kritice ze všech stran bylo původní usnesení upraveno. Pivovary. Nelíbilo se jim hlavně
nerovné prostředí. Opozice. Ukázala vlastní systém PES, má možnost upravovat opatření regionálně STRANY 2, 4
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Nový systém umož-
ňuje upravovat
opatření po jednot-
livých krajích.

Expertní tým opozičních
stran ODS, KDU-ČSL a TOP 09
připravil vlastní verzi proti-
epidemického systému PES.
Jeho hlavní výhodou oproti
současnému systému má být
možnost upravovat opatření
regionálně a také to, že vmír-
nějších stupních by nebyl tře-
ba nouzový stav. Strany svůj
návrh předložíministru zdra-
votnictví Janu Blatnému.

I první stupeň je přísný
Podle systému, který vytvo-

řil resort zdravotnictví, je
i v prvním, nejmírnějším
stupni rizika pro opatření
nutný nouzový stav. Opozice
v návrhu zavádí i nultý stu-
peň, zároveň pro první, dru-
hý a částečně i třetí stupeň
není stav nouze potřeba.
U třetího stupně je potřeba
v případě, že se v něm nachá-
zejí alespoň dvě třetiny kra-
jů. „Chceme se vyhnout
tomu, aby tu byl potřeba nou-
zový stav až do léta. V našem
systému tak ve stupních
0, 1 a 2 není nutný. Od třetí-
ho stupně také umožní regio-
nální opatření podle epide-
mické situace v každém kra-
ji,“ představil systém posla-
nec TOP 09 Dominik Feri.
Opoziční úprava systému

podle něj umožňuje kraj-
ským hygienickým stanicím
a ministerstvu aplikovat lo-
kální opatření namísto celo-

plošných, a to nikoli podle
krizového zákona, nýbrž po-
dle zákona o ochraně veřejné-
ho zdraví. Návrh podle Feri-
ho také není diskriminační
vůčimaloobchodu, vyhýbá se
situaci, kdy mohou být ote-
vřená nákupní centra a malé
obchody nikoli.

Opozice požaduje také
jasný plán očkování
Poslanec ODS Martin Baxa

vládu vyzval, aby předložila
jasné scénáře ohledně plošné-
ho očkování obyvatelstva. Tý-
kají se logistiky, harmonogra-
mu a komunikace. Vláda svo-
ji strategii očkování schválila
v pondělí. Česko má podle ní
objednanou prostřednictvím
společných smluv EU vakcí-
nu pro 6,9 milionu obyvatel.
Očkování bude hrazené

z veřejného zdravotního po-
jištění a bude dobrovolné. Po-
dle Baxy je strategie ale nedo-
statečná. Kvůli šířícím se dez-
informacím také opoziční
strany od vlády požadují, aby
zintenzivněla informační

kampaň k očkování. „Musí-
me hledat inspiraci ve Velké
Británii, která už během pro-
since a ledna proočkuje část
populace,“ uvádí opozice ve
výzvě. Vláda podle ní musí
také prosazovat zlepšení tes-
tování, trasování a zejména
čekacích lhůt na odběry. Ex-
pertní tým odešle Blatnému
sjednocená pravidla i pro ná-
vštěvy ve zdravotnických a so-
ciálních zařízeních. Měly by
být definovány podmínky
hospitalizovaných a seniorů
bez covidu-19. iDNES.cz a ČTK

Opozice se postavila proti
prodloužení nouzového
stavu.

● Piráti podle předsedy Ivana
Bartoše prodloužení nouzové-
ho stavu nepodporují, neboť
umožňuje vládě svévolně mě-
nit její opatření bez zdůvodně-
ní a vyhodnocování.

● STAN považují žádost vlády
za nesmysl. K diskusi by podle
šéfa strany Víta Rakušana
mohlo být prodloužení v řádu
dnů. Kabinetu ANO a ČSSD
vytkl mimo jiné nedostatečné
trasování kontaktů pozitiv-
ních osob na koronavirus či
testování. Podle Rakušana se
nepovedlo protestovat ani nej-
ohroženější skupiny obyvatel,
trasování pak také nedosahu-
je potřebné úrovně. Stát by
měl zároveň pozitivně motivo-
vat lidi, kteří dodržují karanté-
nu. Kritizoval také vládní stra-
tegii očkování.

● Ani hnutí Svoboda a přímá de-
mokracie (SPD) prodloužení
nouzového stavu nepodporu-
je. Podle předsedy SPD Tomia
Okamury kabinet měl již dost
času připravit novelu, aby k vy-
hlašování opatření proti epide-
mii covidu-19 stav nouze nut-
ný nebyl. Kabinet by se měl
podle Okamury zaměřit na
opatření v ohniscích nákazy
a na ochranu zranitelných sku-
pin obyvatel. Citoval analýzu,
podle které mezi tyto skupiny
patří asi 17 procent obyvatel
České republiky. „Zbývajících
83 procent ohroženo není,

ostatní nechme žít a praco-
vat,“ uvedl Okamura. SPD
proto nepodpoří další trvání
nouzového stavu, dodal.

● Za pokrytce či nezodpovědné
šílence považuje vicepremiér
a šéf ČSSD Jan Hamáček politi-
ky, kteří ve Sněmovně odmíta-
jí prodloužit stav nouze. „Kabi-
netu nouzový stav poskytuje
právní rámec, jak bojovat
s epidemií covidu-19, bez něj
bude bezmocný,“ řekl včera
odpoledne. Opozice má podle
něj právo kritizovat konkrétní
opatření, ale neměla by zpo-
chybňovat právní rámec, díky
kterému fungují. Hamáček
řekl, že od minulého hlasová-
ní Sněmovny z 19. listopadu
se z epidemického hlediska
prakticky nic nezměnilo.
Odmítl, že konec nouzového
stavu uzavře i epidemii.

● O prodloužení nouzového
stavu jsou přesvědčeni také
komunisté. Podmínkou ale
je jeho ukončení do vánoč-
ních svátků.

Poděkování zachranářům. Jste naši borci
Jihočeským záchranářům včera poděkovali v Českých Budějovicích za jejich práci a nasa-
zení v koronavirové pandemii zástupci vedení Jihočeského kraje. Jihočeská záchranná
služba od začátku září do 6. prosince vyjížděla k 2095 pacientům s koronavirem. Nejvíce
událostí spojených s covidem-19 registrovala v týdnu na přelomu října a listopadu. ČTK

Rizikové skóre PES se dlouho
drželo na 57 bodech. V neděli
ale vzrostlo na 62 bodů a od
pondělí je na 64 bodech. Čtvrtý
stupeň začíná od 61 bodů.

● Pokud je index rizika PES tři
a více dnů vyšší než úroveň
současného stupně pohoto-
vosti, měla vláda podle meto-
diky PES přechod na vyšší
stupeň zvážit.

● Ministr zdravotnictví Jan Blat-

ný ale v pondělí řekl, že minis-
terstvo zatím přechod do čtvr-
tého stupně nenavrhne. Záro-
veň však vláda od středy čás-
tečně zpřísnila opatření opro-
ti krokům daným tabulkou
PES pro třetí stupeň.

● Vláda například zkrátila oteví-
rací dobu barů a restaurací,
nově musí zavřít už ve
20 hodin. Opět také platí
zákaz konzumace alkoholu
na veřejnosti.

„Je nutný,“ tvrdí Babiš

11. 1.
Prodloužení nouzového sta-
vu do 11. ledna je podle pre-
miéra Andreje Babiše nutné
kvůli celoplošným opatře-
ním proti epidemii koronavi-
ru. Cílem nejsou represe
obyvatelstva, ale jeho ochra-
na, řekl včera poslancům.

Citát

Vir je zákeřný a zabíjí.
Máme už více než
devět tisíc zemřelých.
I když se nouzový stav
prodlouží, tak zdaleka
nemáme vyhráno.
ANDREJ BABIŠ, PREMIÉR ČR

Citát

Paradoxně tyto lidi
zabil nouzový stav
a covidová panika.
Češi mají méně
například pohybu na
čerstvém vzduchu.
TOMIO OKAMURA
ŠÉF SPD

ČR si pohoršila, přesto zatím přísnější omezení nehrozí

„Jste pokrytci a nezodpovědní šílenci,“ reaguje HamáčekUpozornění

Vážení čtenáři,
kvůli projednávání
prodloužení nouzového
stavu po uzávěrce tohoto
vydání nenajdete
v deníku Metro konečné
rozhodnutí Poslanecké
sněmovny. Děkujeme
za pochopení. METRO

Opozice ukazuje vlastní PES.
Nouzový stav dle něj netřeba

Babiš a Okamura.
Dohady kvůli mrtvým
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Českámetropole není vlastní-
kem cyklu obrazů Slovanská
epopej, rozhodl o tom včera
Obvodní soud pro Prahu 1,
který vyhověl žalobě příbuz-
ného malíře Alfonse Muchy
na určení vlastnictví. Rozsu-
dek není pravomocný, město
se proti němu odvolá. Malí-
řův příbuzný JohnMucha tvr-
dí, že se Praha vlastníkem ob-
razů nikdy nestala, protože
nesplnila autorovu podmín-
ku vybudovat pro plátna sa-
mostatné výstavní prostory.
„Vzhledem k tomu, že žádná
síň do dnešní doby vystavěna
nebyla, tak podmínka nebyla
splněna a darování se muselo
stát neúčinným. Dar tedy ni-
kdy nemohl přejít na obdaro-
vaného a Slovanská epopej
musela zůstat ve vlastnictví
Alfonse Muchy až do jeho
smrti,“ řekla soudkyně Marie
Tvrdková a vysvětlila, že pak
vlastnictví přešlo na Mucho-
vu ženu Marii, která zemřela
v březnu 1959.
Praha podle soudkyně ne-

mohla obrazy ani takzvaně
vydržet, tedy získat tím, že je
vlastnila v dobré víře, že jí pa-
tří. „Vzhledem k tomu, že ne-
byla splněna ta podmínka (vy-
budování síně), tak nikdy ne-
mohlo dojít k vydržení,“ řek-
la. Praha navíc podle ní v pí-
semnostech sama zmiňovala
zhotovení výstavní síně.
„Vždy to vedla v paměti a hle-
dala vhodné umístění, tak ne-
můžeme říci, že by byla v dob-
ré víře, že jí Slovanská epopej
může náležet, aniž by tu pod-
mínku, která byla na počátku
sjednaná, splnila,“ dodala
soudkyně. Město s rozsud-
kem podle mluvčího magis-

trátu Víta Hofmana nesouhla-
sí a podá odvolání. „Obecně
se jedná o velmi složitý,
a hlavně historický vztah
města s těmito plátny, který
vznikl před zhruba sto lety
a do vybudování stálého mís-

ta pro Epopej promluvila
i světová válka, krize anebo
nastolený totalitní režim,“
uvedl. Dodal, že nejde o po-
chybení současné Prahy, jejíž
vedení pracuje na trvalém ře-
šení prostor pro plátna.

Pokud včerejší rozhodnutí
potvrdí odvolací soud, nepři-
padnou obrazy automaticky
Johnu Muchovi. Podle jeho
právníka Františka Vyskočila
bude nutné znovu otevřít dě-
dické řízení, ve kterém by

jako zákonní dědicové figuro-
vali John Mucha a jeho ne-
vlastní sestra Jarmila Mucha
Plocková. Vyskočil ale po vy-
nesení rozsudku řekl, žemalí-
řův příbuzný chce, aby obra-
zy zůstaly v Praze. ČTK

Seznam všech prodejen na www.albert.cz
Akce platí v prodejnách Albert hypermarket od 9. 12. do 15. 12. 2020
nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

den
49 ks

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 60

25 90
64,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 40

89 90
149,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 22

143 90
186,-

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN- 40

23 90
39,90

- 40

11 90
19,90

Pilsner
Urquell 6pack
• světlý ležák
• 6× 0,5 l
• 0,5 l = 23,98 Kč
• 1 l = 47,97 Kč

Bohemia Sekt
• 0,75 l
• 1 l = 119,87 Kč
• vybrané druhy
• maximálně
20ks/osoba/den Albert

Vejce z podestýlky
• 10 ks v balení
• 1 ks = 2,39 Kč

Trvanlivé
mléko
• 1,5%
• 1 l
• vybrané druhy

Hellmann’s
420 ml
• 100 ml = 6,17 Kč
• vybrané druhy

KAŽDÝ TÝDEN
ZA VÁS HLÍDÁME
NEJVÝHODNĚJŠÍ
ZBOŽÍ NA TRHU

NEPORAZITELNÉAKCE TÝDNE

VÝHODNÁ CENAVÝHODNÁ CENASUPER CENAVÝHODNÁ CENA- 4019,9019,9019,90VÝHODNÁ CENA19,90VÝHODNÁ CENAVÝHODNÁ CENASUPER CENAVÝHODNÁ CENA19,90VÝHODNÁ CENASUPER CENAVÝHODNÁ CENA19,9019,9019,90VÝHODNÁ CENA19,90VÝHODNÁ CENAVÝHODNÁ CENASUPER CENAVÝHODNÁ CENA19,90VÝHODNÁ CENASUPER CENAVÝHODNÁ CENA19,90

VYCHUTNEJTE
PRAVÉ VÁN CE

JohnMucha ČTK

inzerce

Cyklus

20
Tolik velkých pláten tvoří
celý soubor, který malíř
Alfons Mucha od roku 1910
maloval 18 let.

Epopej. Praha nesplnila podmínky
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Zákaz prodeje
piva v okénku
neplatí.

Dvě rozhodnutí za 24 hodin.
Nejprve vláda oznámila, že
s koncem provozu hospod do
20 hodin končí i prodej piva
do petek nebo džbánků. Na
to reagoval Český svaz pivova-
rů a sladoven, který takový
krok označil za diskriminač-
ní. „Naprosto nesmyslný
a diskriminační je zákaz pro-
deje piva v PET lahvích – při-
čemž ve vedlejším obchodě si
pivo v petce koupíte. Toto je
likvidační zejména pro malé
pivovary aminipivovary,“ na-
psala v prohlášeníMartina Fe-
rencová, výkonná ředitelka
Českého svazu pivovarů a sla-
doven. Vláda své rozhodnutí
vzala ještě včera zpět. „Neby-
lo v žádném případě cílem,
aby současná opatření vedla

k tomu, aby si nesměl nikdo
odnést pivo ve džbánku nebo
v lahvi. Bylo to všechno dáno
jen tím, aby se omezila kon-
zumace alkoholu na veřejnos-
ti,“ řekl včera odpoledne mi-
nistr zdravotnictví Jan Blatný
a dodal, že tato „politování-
hodná záležitost“ bude napra-
vena během 24 hodin. Dodal,
že v případě opětovného pře-
chodu Česka z nynějšího
třetího do čtvrtého, přísnější-
ho stupně epidemického sys-

tému budou narovnány pod-
mínky pro malé obchodníky
a velké řetězce. Opoziční poli-
tici mluvili o diskriminaci
kvůli tomu, že malé obchody
musely být zavřené.
Český svaz pivovarů a sla-

doven se včera ještě před uza-
vřením výdejových okének
v hospodách vyjádřil k postu-
pu vlády. „Epidemická situa-
ce se sice zhoršuje, nic ale ne-
naznačuje, že na tom má po-
díl právě gastronomie. Ke
zhoršení situace začalo do-
cházet už minulou středu,
kdy byly restaurace dosud
uzavřené,“ reagovala ještě
před změnou v prohlášení Fe-
rencová. „Navíc dle vyjádření
policie došlo k porušení plat-
ných pravidel pouze v 0,3 %
případu z celkového počtu
kontrol,“ doplnila. Podle ní
hospody a restaurace potře-
bují plánovat alespoň na
14 dní dopředu, není možné
fungovat systémem brz-
da-plyn. MET a iDNES.cz

„K důchodu si přivydělám
jako advokát,“ říká předseda
Komunistické strany Vojtěch
Filip. V předvánočním pořa-
du Benešovský advent předse-
da KSČMpotvrdil, že už nebu-
de kandidovat na post šéfa
strany. Do důchodu se ale po-
dle svých slov ještě nehrne.
„Mám několik variant, co
bych dál dělal. I kdybych pobí-
ral penzi, v každém případě
bych nezanedbával svou práv-
ní praxi. Teď tam mám za-
městnanou advokátku,“ řekl.
Ani s politikou se ještě defini-
tivně neloučí. Pokud bude
strana chtít, bude kandidovat
i v příštích volbách. O penzi
si šéf komunistů šel požádat
nedávno. „Vyšlo mi to až na
třetí pokus. Na správě sociál-
ního zabezpečení byla šílená
fronta a nestíhal jsem domlu-
vený rozhovor, tak jsem ode-
šel a nechal si propadnout po-
řadí. Poté byl covid.“ Nako-
nec se k úřednicím úspěšně
dostal až na podzim. Výměr
si ale z pošty ještě nevyzvedl.
V rozhovoru byla řeč také

o infarktu, který v tomto roce
prodělal. Prýmá na tom podíl
zanedbávání hygieny práce.

Vymstil se mu životní styl
s nedostatkem odpočinku.
„To není jen o stresu, chodím
teď víc na procházky. Snažím
se to dodržovat i večer, byť
jsemunavený, tak i tady v Pra-
ze mám takovou trasu, kudy
večer chodím a udělám mini-
málně 10 tisíc kroků.“ Covi-
du se ale Filip nebojí. Sice si
dává pozor, je ale přesvědče-
ný, že má dobrou imunitu.
Očkování by zvažoval jen
v případě, že by se nákaza do-
stala do jeho okolí.

Rádio Impuls vyhlásilo dva týd-
ny politického příměří. Nepolitic-
ké rozhovory s předsedy parla-
mentních stran si poslechněte
vždy ve 12 hodin v pořadu Bene-
šovský advent. MET

MAFRA

SPA HOTEL DĚVÍN
& MARIÁNSKÉ LÁZNĚ

info@spahoteldevin.cz
www.spahoteldevin.cz

SENIORSKÝ POBYT 60+ & BONUS „Relaxační masáž hlavy“
5 dní / 4 noci, od 4.344 Kč/osoba
Ubytování, přípitek, polopenze, perličková koupel, parafínový zábal na ruce, inhalace, oxygenoterapie, plynová obálka,
2× 2-hodinový vstup do bazénu

VÁNOCE & BONUS „1× Láhev Prosecco“ 4 dny / 3 noci, od 4.301 Kč/osoba
Ubytování, přípitek, polopenze, „Štědrovečerní večeře“ s malým dárkem, sklenka horkého punče nebo svařeného vína,
1× privátní sauna, 1× masáž lávovými kameny (40 min.), perličková koupel

SILVESTR & BONUS „Masáž plosky nohou“ 5 dní / 4 noci, od 6.647 Kč/osoba
Ubytování, polopenze, 31.12.2020 – Silvestrovská večeře s přípitkem & programem, sklenka horkého punče nebo
svařeného vína, 1x privátní sauna, klasická masáž celková (40 min), parafínový zábal na ruce (15 min), 2× za pobyt
2 - hodinový vstup do městského bazénu v Mariánských Lázních (cca. 150 m od hotelu).

DĚVÍN DE LUXE PROGRAM & BONUS „malý dárek“ 3 dny / 2 noci, od 3.672 Kč/osoba
Ubytování v luxusním pokoji De Luxe, přípitek, láhev vína při příjezdu, polopenze, masáž lávovými kameny (60 min),
relaxační masáž hlavy (20 min), denně bezplatný vstup do sauny, 1× za pobyt 2 -hodinový vstup do městského bazénu
v Mariánských Lázních, župan & pantofle na pokoji zdarma, čájový a kávový set s rychlovarnou konvicí na pokoji zdarma.

Celkovou nabídku naleznete na: WWW.SPAHOTELDEVIN.CZ

Příkrá 618/2a
Mariánské Lázně
353 01

+420 354 470 400

+420 354 621 692

NAŠE NABÍDKA

- UŠETŘETE 15%

DÁREK, KTERÝ POTĚŠÍ
Chcete udělat radost svým blízkým či přátelům?
Věnujte jim pobyt v malebných Mariánských Lázních.

Spa Hotel Děvín Vám nabízí poukazy hodnotové nebo
na pobyt dle Vašeho přání. Nabídku poukazu naleznete
na www.spahoteldevin.cz nebo nás kontaktujte telefonicky:
+420 354 470 400 nebo e-mailem: info@spahoteldevin.cz

Tisíce lidí a miliardy

80
Podle Českého svazu pivova-
rů a sladoven v pohostinství
podniká 40 tisíc lidí a zaměst-
naných je 150 tisíc. Letos
gastronomie přijde na trž-
bách o 70 až 80 miliard Kč.
Alespoň prodej přes okénko
jim dává šanci nějak přežít.

Vláda couvá, do
petek pivo ano

Šéf komunistů. Bude
právníkem i v důchodu

inzerce
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Platí od 9. 12. do 15. 12. 2020 nebo do vyprodání zásob při předložení karty Clubcard.
Nabídka se může v jednotlivých prodejnách lišit.

na veškeré oblečení,
obuv a doplňky

Speciální nabídky s

na eškeré oblečení

sClubcard

inzerce

Litoměřický okresní soud po-
trestal bývalou ředitelku
místního muzea za porušení
povinnosti při správě cizího
majetku tříletým podmíně-
ným trestem odloženým na
zkušební dobu pěti let. Evě
Štíbrové hrozilo až osmileté
vězení. Ze sbírek muzea se
ztratilo na 10 tisíc předmětů
za téměř 16 milionů korun.

Soud nařídil Štíbrové, která
vinu odmítla, aby vzniklou
škodu uhradila. Ředitelkou
muzea byla Štíbrová 38 let,
do roku 2012, kdy odešla do
důchodu. Nový ředitel Tomáš
Wiesner dal udělat rozsáhlou

inventarizaci sbírek, při kte-
ré se zjistilo, že chybí množ-
ství předmětů, jejichž histo-
rická hodnota je často nevy-
číslitelná. Štíbrová má archi-
vu zaplatit 900 tisíc korun
a téměř 15 milionů korun Ús-

teckému kraji, který je zřizo-
vatelem muzea. Inventariza-
ce trvala tři roky aWiesner se
kvůli chybějícím předmětům
obrátil na policii. „V podstatě
je tam průřezově všechno, co
se obchoduje. Co za něco stá-

lo, zmizelo. Bylo to zásadní
narušení celé sbírky. Mezi
předměty je sklo, cín, porce-
lán, zbraně, militaria z druhé
světové války, numizmati-
ka,“ řekl už dříve
Wiesner. ČTK

Krátce

Krkonoše
s ledovkou
Horská služba Krkonoše
varuje před ledovkou
a náledím na hřebenech
hor. Upozornění před ná-
mrazovými jevy bylo vy-
dáno s ohledem na déšť
nebo sněžení se snižující
se teplotou.

Nová památka
Vlakové nádraží v Choty-
ni u Hrádku nad Nisou
na Liberecku je definitiv-
ně kulturní památkou.
Ministr kultury Lubomír
Zaorálek potvrdil před-
chozí rozhodnutí svého
ministerstva, když zamí-
tl rozklad, kterým se
Správa železnic snažila
rozhodnutí zvrátit. Stát-
ní firma chtěla nádraží
zbourat. ČTK

Trest. Zmizely vzácné předměty

Laxnost ředitelky

Mezi nejvzácnější dříve zmize-
lé předměty patřil latinský
graduál z 15. století, který
se náhodou poté objevil v ra-
kouské národní knihovně,
či jedinečný husitský kalich.
Graduál patřil do sbírek ob-
lastního archivu, muzeum ho
mělo dlouhodobě zapůjčený.

● Podle obžaloby se přišlo
také na záměnu cenných
sbírkových předmětů za
méně cenné, pochybné odpi-
sy a ztráty. Štíbrová se hájila
tím, že prostory, které mělo
muzeum k dispozici, ne-
umožňovaly provést inventa-
rizaci. Depozitář mělo mu-
zeum na zámku v Ploskovi-
cích a v tamním kulturním
domě. Jeho ochrana však po-
dle soudu nebyla zabezpeče-
na. Ztratily se předměty
z depozitáře i objektu mu-
zea v Litoměřicích.

● Na ztráty předmětů zaměst-
nanci ředitelku opakovaně
upozorňovali, ta na to
reagovala tím, že se najdou.
Zmizely i předměty větších
rozměrů jako sochy.
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Přesun do digitál-
ního prostoru zažil
letos v Česku revo-
luci. Zloději dat
mají žně.

„Za chvíli vám dovezeme zá-
silku, ale nemáme vaši adre-
su. Prosíme, sdělte nám ji ob-
ratem, abychom ji v pořádku
doručili.“ V těle e-mailové
zprávy jsou sáhodlouhé, rádo-
by oficiální údaje, logo reno-
mované doručovací firmy,
ale jako příloha také malý,
ale velmi nebezpečný soubor
s koncovkou exe.

Dárek, který zlikviduje
počítačová data
Skokově vyšší nakupování

na internetu a dovoz zboží až
do ruky vede k tomu, že se
mezi další triky interneto-
vých zlodějů teď před Vánoci
zařadily i útoky na počítače
pod záminkou dodání zboží,
případně dárku od přátel či
jako předvánoční pozornost
obchodních partnerů. Nemu-
sí se proto jednat jenom o ob-
jednaný nákup. Komu by
zpráva, že semůže těšit na po-
zornost, neudělala radost?

Jenže kliknutí na nenápadný
„exe“ soubor spustí zavirová-
ní počítače, krádež dat či ji-
nou neplechu v soukromých,
ale i firemních datech.
„Je to hodně častý způsob

hackerů, že vyvolají v člově-
ku pocit stresu, že se něco sta-
ne, něco pokazí, pokud ihned
nezareagují,“ vysvětluje Pa-
vel Matějíček, manažer tech-
nické podpory z antivirové
společnosti Eset. Často použí-
vanou vějičkou je zpráva
o dluhu, o exekuci. „Šance,
že se trefí do někoho, kdo ně-
jaký, byť malý dluh má, že
může mít nějakou dosud ne-
zaplacenou fakturu, je po-
měrně vysoká,“ říká expert.
V tu chvíli přestává dotyčný
používat rozum, nastupují
city amísto chladného uvažo-
vání začne klikat na všechno,
co mu útočníci pošlou.

Nejlíp chrání naše údaje
banky, stát je až dvojka
Nejobezřetněji se Češi cho-

vají ve vztahu k bezpečnosti
na internetu v oblasti bankov-
nictví. Tento sektor má sou-
časně v našich očích největší
respekt a důvěru, co se týká
ochrany údajů a peněz. „Při-
bližně sedmdesát procent do-
tazovaných se domnívá, že
právě internetbanking je nej-

silněji chráněn, lidé nemají
strach o ztrátu údajů, identi-
ty nebo peněz,“ říká Helena
Brychová, gestorka finanční-
ho vzdělávání České bankov-
ní asociace. Asociace k tomu
dospěla na základě každoroč-
ního průzkumukyberbezpeč-
nosti mezi tisícovkou respon-
dentů. Až s velkým odstupem
je v otázce bezpečnosti dat
státní správa, té důvěřuje ne-
celých pětatřicet procent lidí.

Snadná brána do
vašeho účtu
Klíčem hackerů k otevření

soukromých či firemních
údajů je pochopitelně heslo.
Čím jednodušší, tím pro ve-
třelce radostnější zjištění. Za-
rážející je, že čtyři procenta
dotazovaných, kteří spravují
své finance prostřednictvím
internetbankingu, si nechá-
vají jako vstupní heslo to, kte-
ré jim banka vygenerovala
při založení účtu, a vůbec ho
nezměnili. Hesla typu 1234
nebo rok narození jsou stále
„populární“. „Index kyber-
bezpečnosti se, bohužel,
v české populaci v porovnání
s loňským rokem zhoršil,“
konstatuje Jana Hamanová,
ředitelka výzkumu společnos-
ti SC&C, která dotazování
prováděla.

Papír neprolomí ani
počítačoví géniové
Dobrou radu mají odborní-

ci pro ty, kteří potřebují více
hesel pro banku, e-shopy,
e-mail a další digitální vstu-
py, a mají proto problém si
všechna hesla, především slo-
žitá a hůře prolomitelná, za-
pamatovat. Ostatně již dlou-
hou dobu se podobný postup
vyplácí ruským tajným služ-
bám a armádě. Mnohé tajné
dokumenty z ještě tajnějších
porad se místo do počítače

přepisují na psacím stroji
s více průklepy. „Zvláště
u starší generace se setkává-
me s tím, že si hesla raději po-
znamenají na papír,“ říká Bry-
chová. Není-li takto uchováva-
ný PIN k platební kartě či
vstup do e-mailu a uložený spo-
lu s kartou v peněžence, exper-
ti to nezavrhují. „Papír nikdo
nehackne,“ říká Matějíček
a dodává, že notýsek s hesly
uschovaný doma v zásuvce se
řadí k poměrně bezpečným
variantám. PAVEL HRABICA

Další tygr cestuje do ciziny
Mladá tygřice ussurijská z dříve narozených čtyřčat
z hodonínské zoologické zahrady včera zamířila do Zoo
Marwell ve Velké Británii. V Hodoníně zůstali jen oba
rodiče. Trojice mladých samců z vrhu odcestovala už
loni. Tygří čtyřčata se v hodonínské zoo narodila v čer-
vnu 2017. Tři z nich byli samci, loni v prosinci odjeli do
belgické Zoo Pairi Daiza. Tygr ussurijský je největší kočko-
vitou šelmou a patří ke kriticky ohroženým živočišným
druhům. Zoo Hodonín spolupracuje s evropskými zoolo-
gickými zahradami, které mají ve svém programu chov
celosvětově ohrožených druhů zvířat. ZOO HODONÍN

Nejvyšší oborová soutěž Vi-
nařství roku vstoupila letos
do 11. ročníku, dala tedy vi-
nařskému světu již deset vítě-
zů. Epidemická situace kro-
mě všemožných omezení při-
nesla i nebývalé možnosti
pro on-line, kam se z velké
části letošní ročník soutěže
přesunul. Formou on-line roz-
hovorů a reálných degustací
s pomocí speciálního de-
gustačního setu tak připomí-
ná všech deset dosavadních
držitelů titulu Vinařství
roku. Soutěž pořádá Svaz vi-
nařů ČR za finanční podpory
Vinařského fondu. Než se na
začátku února příštího roku
dozvíme již jedenáctého šam-
piona oblíbené a prestižní vi-
nařské soutěže, je dobré si
připomenout dosavadní vítě-
ze. K tomu si pořadatel Svaz
vinařů ČR připravil jejich pre-
zentaci on-line formou na
stránkách, YouTube kanále či
na Facebooku Vinařství roku.
Od prosince až do poloviny
ledna můžete na www.vinar-
stviroku.cz zhlédnout rozho-
vory s vinaři. MET

MAREK
ADAMCZYK
„Genderové stereotypy
mi k srdci nepřirostly.
Vyhovuje mi dračice.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Nejlepší víno.
Je také on-line

Vezeme vám zásilku, matou
hackeři v předvánočním čase

Pandemické napadání

S nějakým typem hackerské-
ho útoku či podvodného tele-
fonátu se za poslední rok se-
tkalo asi padesát procent lidí.

● Necelých čtyřicet procent
uživatelů si svá hesla mění
jednou ročně.

● Zhruba patnáct procent
uživatelů netuší, jestli mají
proti virům zajištěný svůj
mobilní telefon.

● Index kybernetické bezpeč-
nosti dosáhl v Česku v roce
2020 61 procent. V roce
2019 to bylo 65 procent.

Všechno nevyzvoníme

94
Takové procento bankovních
klientů by nikdy přes telefon
neposkytlo, ani své bance,
PIN nebo další důležitý údaj
pro vstup na účet. Lidé vědí,
že takovou informaci banka
po zákazníkovi ani požado-
vat nebude. Například když
dojde na účtu k podezřelým
výběrům. Na druhou stranu
více než sedmdesát procent
účastníků průzkumu nosí svá
hesla k účtu, e-mailu či na
e-shopy v hlavě, což může
svědčit o tom, že hesla
nejsou příliš složitá.

inzerce
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Problémy se vy-
skytly v zahajovací
den očkovacího
programu.

Britské zdravotnické úřady
vyšetřují dva případy nepříz-
nivé odezvy na vakcínu proti
koronaviru od firem Pfizer
a BioNTech.
Představitel britského zdra-

votnického systému NHS Ste-
phen Powis řekl, že úřady ko-
nají na základě doporučení
regulatorní lékové agentury
MHRA. „Jak je u nových vak-
cín běžné, agentura z preven-
tivních důvodů doporučuje,
aby se lidé s častými alergic-
kými reakcemi nenechávali

očkovat,“ řekl Powis. Dodal,
že rozhodnutí následuje po
dvou nahlášených přípa-
dech, kdy lidé s historií výraz-
ných alergických odezev na
aplikaci vakcíny reagovali ne-
příznivě.
Dva případymožné alergic-

ké reakce se vyskytly v úterý,

které bylo v Británii zahajova-
cím dnem masového očkova-
cího programu proti nemoci
covid-19. Šéfka MHRA June
Raineová před poslanci uved-
la, že zaznamenané alergické
reakce nebyly postranním
efektem pozorovaným bě-
hem klinických testů. ČTK

Kvůli vysokému počtu naka-
žených koronavirem začal
včera v Bavorsku platit nouzo-
vý stav. V celé spolkové zemi
u západních hranic s Českem
bude omezen volný pohyb
obyvatel a v ohniscích náka-
zy se bude muset dodržovat
i noční zákaz vycházení.
Obyvatelé německé země

s téměř deseti miliony obyva-
tel mohou z domu vycházet
jen v případě, pokud k tomu
mají pádný důvod. Smí napří-
klad do práce, do školy či k lé-
kaři. Mohou si rovněž dojít

na nákup potravin či léků
a také na bohoslužbu.
V bavorských okresech či

městech s více než 200 přípa-
dy infekce virem SARS-CoV-2
na 100 tisíc obyvatel za po-
sledních sedm dní nesmí lidé
vycházet mezi 21.00 a 5.00.
Výjimka platí například pro
cesty do práce a venčení psů.
Na veřejnosti se nově nesmí
pít alkohol, přičemž zákaz
bude platit i na Silvestra. Pří-
chod nového roku bude mož-
né přivítat jen ve skupině
pěti lidí ze dvou domácností.

Nová opatření se dotknou
i pohraničního styku, který
bude zakázán. Češi či Rakuša-
né si tak nebudou moci
nejméně do začátku ledna za-
jet do Bavorska nakoupit či
natankovat. Pendleři mohou
nadále za prací dojíždět.
Opatření v boji s koronavi-

rem se zpřísňují také v Dán-
sku. Ve velké části země se
uzavřou bary, restaurace, di-
vadla, kina a další kulturní za-
řízení. Školy přecházejí na
distanční výuku. Restrikce by
měly platit až do 3. ledna. ČTK

Bavorsko. Omezilo volný
pohyb i pohraniční styk

Ruské právo má přednost
Prezident Vladimir Putin stvrdil svým podpisem balíček
zákonů, které dávají ruské ústavě přednost před meziná-
rodním právem. Podle nových právních norem Rusko
„nepřipouští pravidla mezinárodních dohod a jejich
interpretace, které odporují ústavě Ruské federace“.
Přijaté změny by mohly ohrozit vymahatelnost rozhodnu-
tí mezinárodních soudů, varují odborníci. AP

Vědci prokázali, že vrabec re-
zavý používá pro stavbu své-
ho hnízda pelyněk, aby ochrá-
nil mláďata před parazity. Ve-
dle lidí a primátů je to jeden
z mála živočichů, který doká-
že cíleně používat přírodní lé-
čiva. U ptactva se tato schop-
nost prokázala poprvé.
„Kdyžmají v hnízdech pely-

něk, jejich mláďata mají
méně parazitů a bývají celko-
vě větší a zdravější,“ uvedl
William Feeney z Griffithovy
univerzity na východním po-
břeží Austrálie, který se na vý-
zkumu podílel. Zdravotní
účinky pelyňku jsou známé
i lidem, Číňané koupou své
děti v odvaru z pelyňku, pro-
tože věří, že je ochrání před
nemocemi. ČTK

Podle Světové zdravotnické
organizace (WHO) se v polovi-
ně listopadu nacházelo 52 vak-
cín proti nemoci covid-19 v kli-
nickém hodnocení a 164 vakcín
je v předklinickém testování.

● V poslední, třetí fázi klinic-
kých studií WHO uvádí třináct
vakcín včetně vakcíny proti

covidu-19 od americké farma-
ceutické společnosti Pfizer
a německé firmy BioNTech,
kterou již Británie jako první
země na světě schválila
k použití.

● Rusko zahájilo očkování proti
covidu svojí vakcínou Sputnik
30. listopadu.

Vrabec. Chrání
mladé bylinou

Britové vyšetřují
reakci na vakcínu

34,90
49,90� 30%

PIVO
VELKOPOPOVICKÝ
KOZEL NA DOMA
světlé | PET
2 l | 1 l 17,45 Kč

34,90
49,90�49 �49,90�90BANÁNY

1 kg

89,90

VEPŘOVÁ PEČENĚ*
balená ve vakuu
cena za 1 kg

42,90
54,90� 21%

MAJONÉZA, TATARSKÁ
OMÁČKA HELLMANN’S
420 ml 100 ml 6,17 Kč

25,90
64,90� 60%

16,90
29,90� 43%

12,90
16,90� 23%

78,90

MÁSLO
JIHOČESKÉ
250 g | 100 g
17,16 Kč

ilu
st
ra
čn
íf
ot
o

COCA-COLA
PACK*
4x 1,75 l
1 lahev
19,73 Kč
1 l 11,27 Kč

CUKR MOUČKA
1 kg

ODČTVRTKADOSTŘEDY
10.12. –16. 12. 2020

Chyby v tisku vyhrazeny.Mohoubýt použity ilustrační fotografie. Vyhrazujeme si právo
změn. Množství zboží je omezené. *Takto označené produkty nenáleží do stálého
sortimentu, mohou být dodány na prodejny v menšímmnožství, proto nabídka na
toto zboží platí pouzeprvní denuvedenéhoobdobí akce.Další podmínky nabídky na
www.penny.cz.

Vakcíny vyvíjí několik společností
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Počasí

„To je
jediný

spolehlivý PES.“
TOMÁŠ TOMMY MÁDR

Facebook

Teplotní rekordy: -20,4 °C (1879) 14,9 °C (1982) Bio:
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Napište svou bublinu

Doplňujte podle legendy vodorovně
a svisle stejná slova. Tajenka je
vodorovně i svisle.

1. město
okr. Blansko

2. tajenka
3. mužské

jm. řec.
původu

4. vykonávati
mstu

5. vrhnout
koťata

6. jíti
k volbám

Pom.: Adamov
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16.00 To je vražda, napsala IX
16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Nevinné lži
21.25 Máte slovo sM. Jílkovou
22.25 Gejzír
22.55 Ruth to vidí jinak

Drama (ČR, 2014)
00.25 54 hodin (1/2)

Krimidrama (N, 2018)
01.55 AZ-kvíz
02.25 Dobré ráno
04.55 V kondici
05.15 Černé ovce

16.20 Kongo, srdce Afriky
17.15 Příběhy prasátek
18.10 Herbář
18.35 Labyrint světa a ráj srdce
18.45 Večerníček
18.55 Dobrodružství vědy

a techniky
19.30 Utajená řeč peněz (13/13)
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Podivuhodná Korea (2/2)
21.00 Manu aMatěj na cestě

z Říma na ostrov Capri
21.30 Křížem krážem Izraelem
22.00 Helimadoe
23.35 Queer: Proti sobě
00.05 Okouzlující historie

spodního prádla aneb
Sláva punčocháčům

15.55 Mentalista III (12)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.25 Co na to Češi
18.25 Ulice (3954)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (999)
21.40 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (1000)
23.00 Život ve hvězdách
23.35 Mentalista III (11, 12)
01.25 Castle na zabití IV (8)
02.05 Život ve hvězdách
02.35 Krok za krokemVII (13)
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (844)

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (67)

Popelka v praxi. Seriál (ČR, 2020)
21.35 Prima Partička
22.55 Šéfem za pár minut
23.30 Policie v akci
00.30 Námořní vyšetřovací

služba IX (15)
01.25 Walker, Texas Ranger IV

(16)
02.25 Jake a Tlusťoch V (3)
03.25 Prostřeno!
04.30 Jak se staví sen
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Top 3 YouTube Chart
11.20 Óčko hity
13.00 MAMA KYDY
13.20 Óčko trendy
14.30 VODAFONE E-SPORT
14.40 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.05 Óčko hity
17.30 VODAFONE E-SPORT
17.40 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko Black
23.30 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy



*Sleva platí na vybrané zboží ve všech prodejnách C&A v České republice. Není možné kombinovat s jinou nabídkou nebo akcí.
Neplatí na nákup dárkové karty. Nelze vyplatit v hotovosti.

NA VYBRANÉ ZBOŽÍ*
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Automobilka
se ptá, zda máte
odvahu, abyste mu
stačili... Je to podle
ní nejodvážnější
mini všech dob.

Není to vyloženě sleeper,
tedy auto, které vypadá jako
starý sedan pana Vomáčky na
převoz jeho těla do supermar-
ketu a zpět, a přitommá šesti-
válcový silnýmotor a sportov-
ní brzdy i výfuk, ale vizáží
mate Mini Clubman JCW
taky slušně. Má roztomilý ku-
kuč, oblé tvary, vypadá mile.
Ale když ho podráždíte, je to
hodně naštvaná rychlá moto-
kára. A to nás baví!
Nejdřív je nutné napsat, že

to už žádné mini není, club-
man je docela velké auto s vel-
kým vnitřním prostorem i na

zadních sedadlech. Na délku
má 4253 mm, a dokonce šest
dveří, ty zadní jsou dvoje
a otevírají se jako skříň. Kufr
s obsahem 360 litrů lze zvět-
šit až na 1250 litrů.
Když pak přepnete jízdní

režim na pozici sport, aktivu-
jete tu malou bestii pod před-
ní kapotou – obdrželi jsme to-
tiž na test hned to nejsilnější,
co u verze Clubman můžete
objednat. V katalogumodelu
od Mini jsou sice přeplňova-
né tří- a čtyřválcové benziňá-
ky či nafťáky ve výkonech od
75 do 141 kW, tento kousek
s dodatečnou plaketou John
Cooper Works však dostal do
vínku dvoulitrový benzin
osvědčený z modelu BMW
M135i. Výkon 225 kW, tedy
306 koní, a točivý moment
450 N.m vám vyčarují na tvá-
ři úsměv.
O dost větší sílu než u star-

ší generace mají „na triku“
větší turbodmychadlo, upra-

vené výfukové svody a také
různé části zmíněného moto-
ru, které prošly zdokonale-
ním. Čtyřválcový motor má
dost živé chování a hrát si
s ním je opravdu za odměnu.
Radost z jízdy podtrhuje

fakt, že samočinná osmistup-
ňová převodovka posílá sílu
na všechna čtyři kola, dosáh-
nout stokilometrovou rych-
lost z klidu vyžaduje pouze
4,9 sekundy. Oproti běžným
clubmanům, které lze poří-
dit už od 600 tisíc korun, má
verze JCW za cenu od milio-
nu výše vyladěný podvozek.

Nové těhlice umožnily nasta-
vit větší odklon kol a mecha-
nický samosvorný diferen-
ciálmezi předními koly napo-
máhá společně s posílenými
brzdami zmíněné sportovní
jízdě. Auto má perfektní sta-
bilitu, samozřejmě podvozek
je tuhý, ale to sportovní cha-
rakter vyžaduje. Ve speciál-
ních sedačkách se sedí poho-
dlně, objímají celé tělo, byť
jsou taky trochu tvrdší.
Tohle auto, když se vám za-

ryje pod kůži, funguje jako
droga. Těšíte se, až do něj
zase sednete. Byť je řízení
poddajné, nic vámmini neod-
pustí, musíte ho prostě řídit.
Porce síly vámučaruje a ustře-
lit může velmi lehce. Ale to je
ono! Milujeme auta, která
vám nic neodpustí a musíte
si je prostě zasloužit.

PETR
HOLEČEK
petr.holecek@metro.cz

Znáte zkratku LNG? Ne? Tak si
zvykejte. Počet čerpacích sta-
nic na zkapalněný zemní plyn
aneb LNG by se v Evropě měl
několikanásobně navýšit.
Boom čeká zejména kamiony,
počet nákladních vozů využí-
vajících LNG vzroste podle
analýz až třicetkrát.

Studie společnosti Eurowag
naznačují, že by se počet sta-
nic s LNG měl v Evropě do
roku 2030 zvýšit ze stávají-
cích 340 na více než 2000. V té
době prý bude na evropských
silnicích jezdit okolo 280 tisíc
nákladních vozidel na LNG
proti 9500 v minulém roce.
Lídrem v oblasti LNG je v sou-
časnosti Itálie, která má přes
2300 nákladních vozidel

a 82 čerpacích stanic LNG, Ně-
mecko s 1100 vozy a 33 čerpa-
cími stanicemi a Španělsko
s více než 1400 vozy a 58 stani-
cemi. V Česku jsou zatím dvě
čerpací stanice LNG a 15 ná-
kladních vozidel.

Zaměření Evropy na LNG vy-
chází z plánu EU být do roku
2050 prvním klimaticky neut-
rálním kontinentem. Plán
mimo jiné počítá s redukcí
emisí v dopravě o 90 procent
a nástupem alternativních pa-
liv. A k tomuto trendu hodlá
přispět i Eurowag.

„Během tří let plánujeme
zvýšit byznys založený na akti-
vitách mimo tankování nafty
dvakrát rychleji než ten diese-
lový. Zaměříme se přitom

i právě na LNG, kde už existu-
je rozsáhlá čerpací infrastruk-
tura i dostatečná nabídka vý-
robců nákladních vozidel,“
říká Anne Schwierová, šéfová
divize pro novoumobilitu a al-
ternativní paliva.

V kamionové dopravě má
LNG budoucnost i podle od-
borníka na alternativní poho-
nyMarka Tomíška. „Nabízí re-
lativně dlouhý dojezd a rychlé
natankování, přičemž má zá-
roveň výrazně nižší emise.
A nižší jsou nejen ty přímé
emise, ale i nepřímé, které
u nafty vznikají například rafi-
nací ropy.“

V oblasti těžké dálkové ná-
kladní dopravy je v současnos-
ti zkapalněný zemní plyn po-

važován za jedinou dostup-
nou a ekonomickou alternati-
vu nafty. Navíc fosilní zemní
plyn může být postupně na-
hrazen biometanem pocháze-
jícím z přírodních zdrojů, kte-
rý snižuje emise skleníkových
plynů již nyní až o 95 procent.

Zatímco LNG je vhodné pro
dálkovou nákladní dopravu,
v regionální nákladní, osobní
a městské a příměstské hro-
madné dopravě se více prosa-
zuje CNG, tedy stlačený zem-
ní plyn. Podle studií by se po-
čet čerpacích stanic na CNG
v Evropě měl za deset let zvý-
šit z 3900 na 10 tisíc a počet
náklaďáků z 27 tisíc na 190 ti-
síc. A počet osobáků na CNG
z 1,4 na 12,6 milionu aut. HOP

Velká černá kola naznačují, s kým budete mít tu čest.

Stále je tu budík! 3x METRO

Dva výfukové svody, dvoje dveře, netradiční zadek auta

Jaké jsou výhody LNG?

Do karet hraje zkapalněnému
zemnímu plynu větší dojezd,
tichý provoz a nižší spotřeba.

● Liquefied Natural Gas (LNG)
umožňuje snížení nákladů
na palivo až o 20 procent
kombinací nižší ceny paliva
a snížení spotřeby.

● Vozy na LNG mají dojezd
až 1600 km, jsou tišší a mají
nižší emise CO2, NOx pev-
ných částic, nebo SOx. Ná-
kladní vozidla na LNG
už nabízí velké značky jako
Scania, Volvo nebo Iveco.

Roztomilá ovečka, které
se dost zapalují kopýtka

Krátce

Renault v Evropě
vede v prodeji
elektroaut
Automobilka Renault
má s 95 985 vozy proda-
nými ke konci listopadu
vedoucí pozici na evrop-
ském trhu elektrických
automobilů. V porovná-
ní s loňským rokem to
představuje 80% nárůst
registrovaných vozů.

Seat Leon má
pět hvězdiček
Nový model Seat Leon
obdržel od nezávislé
organizace Euro NCAP
pětihvězdičkové hodno-
cení bezpečnosti. Ta při-
tom používá od roku
2020 ještě přísnější zku-
šební metodiku.

Toyota nabídla
své know-how
Toyota Motor Europe
zpřístupňuje svým ob-
chodním partnerům
technologii palivových
článků a očekává, že je-
jich celosvětové prodeje
brzy desetkrát vzrostou.
Založila proto obchodní
uskupení Fuel Cell Busi-
ness Group.

Across je tady
Největší a nejvýkonnější
model Suzuki všech dob,
který je prvním plug-in
hybridem značky,
přichází na český trh.
V rámci předprodeje
míří k českým zákazní-
kům prvních 13 kusů, za-
hájení prodeje bude až
v půli příštího roku. HOP

Zkapalněný zemní plyn. LNG čeká boom



Šetřete náklady a dýchejte čerstvý vzduch

bez virů a bakteriíSPECIALISTA NA VĚTRÁNÍ
A REKUPERACI TEPLA

www.atrea.cz

ŠKOLY a ŠKOLKY
VĚTRACÍ JEDNOTKY

RODINNÉ domy
SYSTÉMY VĚTRÁNÍ

(velko) KUCHYNĚ
VĚTRÁNÍ A KLIMATIZACE

OBČANSKÉ
a PRŮMYSLOVÉ stavby

VĚTRACÍ JEDNOTKY

Opatření proti šíření onemocnění COVID-19 s ohledem
namoderní technologie pro vnitřní prostředí budov

První potvrzené případy nákazy novým
typem koronaviru se datují do března
letošního roku. Bohužel od té doby sly-
šíme, čteme a dodržujeme desítky ome-
zení a opatření a nikde se nedočteme
o možných dlouhodobých opatřeních
z hlediska zajištění zdravého vnitřního
prostředí v budovách, ve kterých se shro-
mažďují lidé. Je velmi pravděpodobné,
že podobná onemocnění a hrozba epide-
mií budou přicházet i v budoucnu a není
přeci možné jen čekat na další restrikce
a omezování svobody obyvatel. O eko-
nomických důsledcích není nutné psát.
Slyšíme je každý den v médiích a z uvá-
děných čísel jde strach a nejistota pro
další generace obyvatel České republiky.

Česká republika je velmocí ve vzdělávání, vý-
voji a výrobě větrání neboli vzduchotechniky

pro všechny typy budov. Většina budov, postave-
ných v posledních letech, je vybavena účinným
systémem nuceného větrání s rekuperací (zpět-
ným využíváním tepla), které odvádí znehodno-
cený vzduch a přivádí čerstvý venkovní vzduch
bez jakýchkoliv typů virů nebo jiných škodlivých
látek. Riziko nákazy Covidem-19, sezónní chřip-
kou nebo jinou infekční nemocí je tedy daleko
nižší oproti nevětraným objektům. Proč tedy
jen slyšíme od politiků, epidemiologů a dalších
osobností „větrejte“ a doposud nevznikl žádný
ucelený program podpory pro tento obor? Proč
jsou všechny budovy házeny do jednoho pytle
a hromadně zavírány?

Dílčí programy podpory přitom existují, stačilo
by je jen více propagovat a rozvíjet pro další ob-
dobí. K dnešnímu dni je v České republice stále
otevřená výzva č. 146 v rámci Operačního pro-
gramu Životní prostředí, která poskytuje dotaci
ve výši 70 % na větrání pro všechny typy veřej-

ných budov. Pořízení těchto systémů je rázem
dostupné například pro všechny zřizovatele škol-
ských zařízení a ostatních veřejných budou v ČR.

Zůstaňme ve školství. V současné době je vyba-
veno několik stovek škol řízeným větrání pro ka-
ždou třídu, s jistotou zdravého vnitřní prostředí.
A každý měsíc přibývají další. A výsledek? Jsou
zavřené a děti se učí doma formou distanční vý-
uky.

Německo, pro mnohé vzor pokrokových řešení
a ekologizace celé společnosti, přišlo s origi-
nálním a efektivním řešením zajištění zdravého
prostředí ve školách. Kromě povinného školního
vybavení musí nosit žáci do školy deky. Dle naří-
zení, bez ohledu na venkovní teplotu, musí učitel
otevřít okna každých dvacet minut. I když se jed-
ná o „německý model“, musíme konstatovat, že
je tato cesta dlouhodobě neudržitelná, nezdravá
a neekonomická.

A jak přistupovat například k obchodním cent-
rům? Většina těchto objektů disponuje nuceným
větráním. Při dodržování hygienických pravidel
a rozestupů je pobyt ve vnitřních prostorách bez-

pečný. Bohužel s ohledem na aktuální epidemic-
ký stav je nutné zmínit, že návštěva všech typů
prodejen bez jakéhokoliv větrání je více riziková
i při dodržení povoleného počtu osob na danou
plochu.

Samostatnou kapitolou jsou restaurace, považo-
vány za jednu z nejvíce rizikových prostředí pro
šíření infekčních nemocí. Na trhu existují systé-
my, vyvinuté výhradně pro restaurační provozy,
které zajišťují trvalý přívod čerstvého vzduchu,
s nízkými náklady na provoz. Bohužel tuto mož-
nost využilo doposud jen malé procento provo-
zovatelů.

Fakta jsou jasná. Využijme všech dostupných
možností pro instalaci nuceného větrání, s cílem
zajistit zdravé vnitřní prostředí. Ve špatně větra-
némístnosti Vás od nákazy ani roušky neochrání.

Tomáš Kott
ATREA s.r.o.

Řízené větrání s přívodem čerstvého vzduchu snižuje
riziko nákazy a odvádí vydýchaný vzduch ze třídy.

Pozn.: Viditelným důkazem instalace větrání může být
pro klienta potrubí.
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U příležitosti Mezinárodního
dne lidských práv se dnes od
10.00 do 20.00 v pražském Ti-
bet Open House uskuteční
vernisáž výstavy devíti mezi-
národních umělců s názvem
Genocida. Akci, která poběží
do konce roku ve Školské uli-
ci v Praze, je možné navštívit
i osobně.
Fotografové, filmaři a zvu-

koví umělci z Tibetu, Hong-
kongu, Číny, České republi-
ky a Ekvádoru na ní vyjádří
své vážné znepokojení nad
všeobecnou, nikdy nekončící
krizí lidstva.
„Pokud se lidstvo nezmění,

historie se bude stále opako-
vat,“ povzdechl si v jednom
rozhovoru český umělecký
veterán Jiří Sozanský. Jeho fo-
tografická série Uprchlícima-
puje genocidu v Jugoslávii na
základě osobních zkušeností
ve válečné zóně. Odmítá se
prohlásit za politického
umělce, pouze odhaluje tem-
nou stránku lidstva skrze
svou práci.
Dalším z pozoruhodných

umělců výstavy je Badiucao,
renomovaný umělec a disi-
dent z Číny. Toto je jeho prv-
ní výstava v Praze, když nepo-
čítáme plakát zesnulého dr.
LiWenlianga podmostempo-
blíž stanice metra Vltavská.
Badiucao se pozastavil na prv-

ním on-line setkání s kurátor-
kou Lorettu Lau: „Je neuvěři-
telné zmiňovat genocidu ješ-
tě v roce 2020.“ V galerii vy-
stavuje scénář nakupování
přes okýnka na plakátu ilu-
strovaném ve svém typickém
stylu, jenž odsuzuje více než
80 světových značek, které
využívají produkty od Ujgurů
držených v koncentračních
táborech.
Hongkongská umělkyně In-

gridWong trpí tím, že je v zá-
moří daleko od hongkongské-
ho hnutí. „Jsme jehňata, kte-
rá budou obětována na oltáři,
a čekáme, až si prohlédnou

naše vnitřnosti jako důkaz,
za nějž nás budou stíhat,“ řek-
la. Proti oknu galerie je obrov-
ská politická nástěnná malba
od jihoafrického umělce Pete-
ra Mammese, jehož veškerá
díla se týkají komunismu
nebo autorit. „Komunističtí
propagandisté až příliš dlou-
ho úspěšně využívají obrazy
svých politických hrdinů bez
účinné kontrapropagandy.“
Peter zamýšlí vytvářet obra-
zy, které tomumají čelit a jež
jsou vizuálně intenzivnější
než samotná propaganda.
V poslední místnosti gale-

rie představí hongkongská
umělkyně Loretta Lau, zvuko-
vý umělec Barry Wan, foto-
graf Juan David Cevallos a fil-
mař Jakub Zajíček videozá-
znam s názvem Questions to
Heaven, který byl natočen
v koncentračním táboře v Te-
rezíně. Prostřednictvím řady
obskurních rituálů, gestikula-
cí vlastního těla a svým hla-
sem umělkyně připomíná
lidi, kteří při genocidě trpěli.
„Genocida není historie, ale
probíhající humanitární kri-
ze,“ uvádí Loretta, která je
společně s Jakubem Zajíčkem
organizátorkou výstavy.
Streaming z vernisáže včet-

ně rozhovorů s tvůrci, jakož
i videoprohlídku poskytují
stránky www.genocida.art.

Známe vítězky
Ocenění českých
podnikatelek 2020.

Projekt, který proběhl již pot-
řinácté, představuje a vyzdvi-
huje příběhy úspěšných pod-

nikatelek, jež se v určité fázi
svého života rozhodly posta-
vit se na vlastní nohy a rozjet
byznys. Pro některé bylo tím
impulzem narození dítěte,
ztráta zaměstnání nebo tou-
ha převzít odpovědnost za
svou budoucnost.
Podmínky soutěže letos spl-

ňovalo 32 598 kandidátek.

Z nich bylo na základě ratin-
gu nominováno 1411 semifi-
nalistek s nejlepšími ekono-
mickými výsledky a do finále
se pak dostalo 56 podnikate-
lek. Jejich obrat v roce 2019
dosáhl 2,2 miliardy korun
a zaměstnávaly zhruba
900 lidí. Tři čtvrtiny společ-
ností vlastněných letošními

finalistkami jsou ryze rodin-
né firmy.
Rok 2020 bude pro všech-

ny podnikatele a podnikatel-
ky rokem, který zkompliko-
val jejich aktivity. Žen podni-
katelek se to týká snad dvoj-
násob.
Tradičně si úspěšné podni-

katelky rozdělily ceny v kate-

goriích podle velikosti svých
firem. V kategorii Malá firma
zvítězila Petra Lauberová ze
společnosti Avian-M.Z. Nej-
úspěšnější v sekci Střední fir-
ma je za letošekMartina Bure-
šová z Pferdimexu. Za Velkou
firmu byla nejúspěšnější Ka-
teřina Beránková z Awec Alu-
minium products.

Spravedlivější ekonomika
Na pulty knihkupectví přichází český překlad mezinárod-
ního bestselleru britské ekonomky Kate Raworthové. Kni-
ha Ekonomie koblihy nese podtitul Sedm způsobů ekono-
mického myšlení. Publikace čtenářům přináší alternativu
ideologie růstu a naznačuje, jak nastavit ekonomiku spra-
vedlivým a udržitelným způsobem.

Jiří Sozanský MAFRA

Ve čtvrtek pokračuje
Evropská liga se třemi
českými zástupci,
položili jsme tři otázky
expertovi Fortuny
Romanovi Kovaříkovi.

Fortuna. Oslabená Sparta bude sbírat zkušenosti

Slavie jede do Leverkusenu
vyhrát skupinu, zvládne to?
Český mistr potvrdil ve skupině

svou kvalitu a s předstihem má

postup v kapse, navíc uhrál 12

bodů, což je pro koeficient skvě-

lé a zaslouží si uznání fotbalové

veřejnosti. Do Německa jede

ve výhodné pozici, k prvenství

ve skupině stačí pražskému cel-

ku i bod, protože první vzájemný

duel v Edenu vyhrála

(1:0). Jenže, první

utkání hrubě ovlivnilo

přísné vyloučení hráče

Leverkusenu, a tentokrát

to bude jiný duel. Bayer si

doma věří, v posledních týdnech

pak střílí mraky branka jak v lize,

kde je druhý, tak v Evropské lize,

kde se trefil 17krát v 5 zápasech!

Když se k tomu přičte rostoucí

počet chyb, které dělá gólman

Kolář, vypadá to spíš na jedničku

v kurzu 1,62.

Sparta přivítá na Letné
slavný AC Milán, co lze

od „přátelského“ duelu čekat?
Pravdou je, že už o nic nejde,

Sparta postoupit nemůže, Italové

mají naopak své jisté. Představí se

každopádně hodně kombinované

sestavy, hosté budou své největ-

ší hvězdy šetřit, Sparta se zase

musí obejít z různých důvodů

bez trojice klíčových hráčů. Hlo-

žek zůstává dlouhodobě na ma-

rodce, tandem Dočkal – Čelůstka

je v karetním trestu. Sparta tak

bude získávat hlavně cenné zku-

šenosti, pro mladé hráče jako

Karabec, Plechatý nebo Krejčí to

je k nezaplacení. Sparta nebude

pod tlakem a může hrát uvolně-

ně, směrem dopředu se prosadí,

nicméně její hra směrem dozadu

má velká okénka, což se potvrdí

i tentokrát. V utkání dají gól oba

týmy (1,66), k výhře blíž má AC

Milán (kurz 1,58).

Liberec doma hostí CZ
Beograd, pomstí se za „bůra“
zprvního vzájemného duelu?
Slovan si podobně jako Slavia

zaslouží za účast v Evropské lize

absolutorium. Ostudu neudělal,

přestože prohrál v Bělehradu 1:5.

Odveta je formalitou, nicméně

domácí mají motivaci vyhrát, vy-
Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost! Zákaz účasti osob mladších 18 let na hazardní hře.

dělat nějaký ten peníz, vše navíc

může umocnit na straně hostů

Guelor Kanga, pokud nastoupí.

Nanějmají na severu Čech od po-

sledního fináleMOL Cupu velkou

„pifku“, takže by se mohlo žlutit

i červenat. Také UNisy onic nejde

a mohlo by se hrát spíš směrem

dopředu. Gólově se porsadí oba

celky (kurz 1,59), mírným favori-

tem jsou pak hosté v kurzu 2,4,

což je vzhledem k šíři a kvalitě

kádru celkem logické. Podobně

to vidí i sázkaři, na vítězství Be-

ogradu jde až 70% tiketů.

Umění. Genocida

Soutěž představuje nejúspěšnější ženy byznysu
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JAK TO VIDÍ EXPERT FORTUNY
ROMAN KOVAŘÍK
LEVERKUSEN - SLAVIA: 1

JAK TO VIDÍ
BOOKMAKEŘI

• Leverkusen dal v 5 zápasech EL 17 branek!
• První vzájemný duel ovlivnilo přísné vyloučení
• O. Kolář se dopouští chyb častěji než kdy dříve
• Vítězství ve skupině zajistí domácím jen výhra1

2

x

Výše kurzů je platná k 9. 12. 2020.
Ministerstvo financí varuje: Účastí na hazardní hře může vzniknout závislost!

Zákaz účasti osob mladších 18 let na hazardní hře.
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„Situaci bereme
velmi vážně,“
vzkazuje šéf
českého fotbalu.

Fotbalový rozhodčí Pavel Krá-
lovec nebude do konce roku
řídit zápasy první a druhé
ligy. Oznámil to šéf Fotbalové
asociace ČRMartinMalík den
po zveřejnění informace, že
zkušeného mezinárodního
sudího před červencovým fi-
nále českého poháru mezi Li-

bercem a Spartou Praha kon-
taktoval tehdejší místopřed-
seda Fotbalové asociace ČR
Roman Berbr, který je nyní
vazebně stíhán.
Berbr podle policejních od-

poslechů s Královcem mluvil
krátce poté, co se sešel se
sportovnímmanažerem Spar-
ty Josefem Krulou. Z odpo-
slechů se zdá, že Berbr roz-
hodčímu předával určité in-
strukce, jakým způsobemmá
zápas pískat. Pražané, kteří
ve finále poháru zvítězili 2:1,
v prohlášení odmítli možné
ovlivňování delegace sudích.

„Fotbalová asociace v tuto
chvíli nemá žádné oficiální
informace ze strany orgánů
činných v trestním řízení.
Stejně jako ostatní čerpáme
pouze z dostupných mediál-
ních informací. Přesto však

celou věc bereme vážně,“ uve-
dl Malík v nahrávce pro mé-
dia od Fotbalové asociace.
„Osoby, které jsou pověře-

ny výkonem činnosti komise
rozhodčích u profesionál-
ních soutěží zareagovaly tak,

že stáhly nominace Pavla Krá-
lovce až do konce letošního
roku. My se samozřejmě po-
kusíme v celé věci získat dal-
ší oficiální informa-
ce, a jakmile je budeme mít
k dispozici, tak se k řešení
věci vrátíme,“ doplnil Malík.
Královec byl po zápase Li-

berce se Spartou kritizován
za to, že v prvním poločase za
nerozhodného stavu nevylou-
čil hostujícího Martina Frýd-
ka, ale za šlápnutí na Tomáše
Malinskéhomudal pouze žlu-
tou kartu. Za to se rozhodčí
později omluvil. ČTK

Hlavní rozhodčí

267
Tolik zápasů v české nejvyšší
soutěži má na svém kontě
Královec jako hlavní sudí.

Rumun jde
před komisi
UEFA zahájila disciplinární
řízení týkající se zápasu
Ligy mistrů mezi Paris
Saint-Germain a Basakse-
hirem, který byl v úterý
přerušen po rasistickém vý-
roku rumunského rozhod-
čího. „Rasismus a diskrimi-
nace ve všech svých for-
mách nemají ve fotbale
místo,“ uvedla unie.
Duel PSG s Basaksehirem
byl za bezbrankového sta-
vu přerušen ve 14. minutě,
kdy členové tureckého
týmu obvinili čtvrtého roz-
hodčího Sebastiana Coltes-
ka (v zeleném) z užití rasis-
tického výrazu na adresu
kamerunského asistenta
trenéra Pierra Webóa.
Zápas se měl dohrávat vče-
ra večer, pískat měl Nizoze-
mec Danny Makkelie. AP

Pavel Královec MAFRA

Gólová radost ČTK

Za rány do hlavy
Několik bývalých elitních
ragbistů podá žalobu kvů-
li poškození zdraví. Náhra-
du škody chtějí vymáhat
od světové ragbyové
federace a anglického
i velšského svazu. Vyčítají
jim, že je dostatečně ne-
ochránily před riziky spo-
jenými s otřesem mozku.

Kérka jako pocta
Kapitán fotbalistů Neapo-
le Lorenzo Insigne uctil
klubovou legendu Diega
Maradonu obřím tetová-
ním. Podobiznu nedávno
zesnulého Argentince
v neapolském dresu má
nově vytetovanou přes
celou přední část levého
stehna. ČTK

Fotbalistky Sparty v úvodním
zápase 1. kola Ligy mistryň
(LM) v Chomutově porazily
Glasgow City 2:1. Góly Praža-
nek vstřelily v prvním poloča-
se Lucie Martínková a Anna
Dlasková. Odveta ve Skotsku
se hraje za týden. Slavia hraje
dnes na hřišti Fiorentiny. SIM

Královec na podzim dopískal

Krátce

LM. Sparťanky
slaví vítězství



S dárkovým poukazem Alza.cz si sami vyberou, co chtějí.
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pro zaměstnance
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